
PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Plats och tid Växthuset, Aktivitetshuset, Älvängen 13:00-16:00

Beslutande Brita Karlsson
Pia-Lotta Lagerlöf
Eva Carlbrand
Eva Borgede
Ann-Marie Gidlund

Anhörigföreningen Omtanken
DHR
SRF
FUB
Ale demensförening

Närvarande
ersättare

Marianne Kristoffersen
Doris Persson
Liselott Lind

DHR
FUB
Ale Demensförening

Övriga närvarande Johanna Kalmár, nämndsekreterare
Dennis Ljunggren, kommunstyrelsen
Sara Botö, utvecklingsledare
Alice Edepil, praktikant

Utses att justera Doris Persson

Justeringens plats
och tid

Alafors kommunhus, 2023-03-14, kl 12:00

Paragrafer §§ 1 - 13

Underskrifter

Sekreterare
Johanna Kalmár

Ordförande
Brita Karlsson

Justerande
Doris Persson
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 1 Dnr KS.2023.32

Inledning

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Ordföranden Brita Karlsson samtliga ledamöter, ersättare och inbjudna gäster
välkomna till dagens sammanträde.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 2 Dnr KS.2023.32

Upprop

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Sekreterare Johanna Kalmár genomför uppropet.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 3 Dnr KS.2023.32

Justering

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor beslutar att utse Doris Persson som justerare
av dagens protokoll.

Sammanfattning

Mötet föreslår Doris Persson till att justera dagens protokoll.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 4 Dnr KS.2023.32

Föregående mötesprotokoll

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Inga synpunkter lämnas på föregående mötesprotokoll.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 5 Dnr KS.2023.32

Det framtida rådet för funktionshindersfrågor

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Dennis Ljunggren(S) är inbjuden för en dialog med rådet om det framtida rådet
för funktionshindersfrågor.

Dennis Ljunggren (S) är närvarande för att besvara frågor som finns hos
ledamöterna. Lyfter frågan om varför de förtroendevalda numera är
exkluderade från rådet, svaret på denna fråga är att det fungerar på liknande
sätt i övriga råd. Meningen är att funktionshinderföreningarna på egen hand
ska ha möjlighet till att tycka till i frågorna som lyfts. Innebär dock fortfarande
att det finns en möjlighet att bjuda in förtroendevalda när behovet finns. I vissa
fall har beslut tagits för snabbt utan att berörda remissinstanser däribland
råden har blivit hörda. Det är meningen att råden ska bli hörda enligt det
system som finns.

Aktuell fråga är då hur rådet ska få information om förändringar som ska ske
och hur?

Fråga som också uppkom är att avsaknad av ett reglemente gör det svårare för
hur man ska jobba i råden. Beslutet som togs i kommunfullmäktige föranleder
till att reglementet måste uppdateras, detta är nu eftersläpande.

Fråga som uppkom gällande rådets roll bland annat funktionen som
bygglovsgranskare - kommer denna roll finnas kvar hos rådet? Det finns en
upplevelse av att det finns brister i de beviljade byggloven vad gällande
tillgänglighet. Exempelvis Willys vad gällande toaletter och skyltning, karusell
vid ingången för rullstolsbundna är inte tillgänglighetsanpassat.

Det finns en problematik att till exempel affärer väljer att inte ha toaletter alls
eftersom det ställs krav på att det måste finnas tillgänglighetsanpassade
toaletter. Det finns krav i Boverkets byggregler(BBR) att minst en toalett ska
vara tillgänglighetsanpassad när det finns toaletter på allmänna platser.

Dennis Ljunggren(S) menar på att det är bygglovshandläggarnas jobb att
granska ärenden utifrån gällande lagstiftning, i grund och botten får man utgå
från att regelverket åtföljs av kommunens bygglovshandläggare. Det kan inte
ställas ytterligare krav än gällande lagstiftning och regelverk.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

Länsstyrelsen har utbildningsdag funktionshinderspolitik i Göteborgs regionen,
har aldrig funnits med representanter i form av förtroendevalda från Ale
kommun. Framöver kan utbildningsförslag för förtroendevalda skickas till
Dennis Ljunggren(S).

I och med diskussionen kring tillgänglighet uppkommer ett förslag om att
eventuellt föreslå en kurs för bygglovshandläggarna för att de ska få mer
förståelse för personer med funktionsnedsättningen och därav förstå vikten av
tillgänglighet vid nybyggnationer.

För att få med funktionshindersperspektivet så måste det tas i beaktning i ett
tidigt skede så som i skapandet av översiktsplan och detaljplanearbetet.

Inför nästa möte bjuds Mikael Berglund(M) och Dennis Ljunggren(S) in för
vidare dialog om det framtida rådet för funktionshindersfrågor.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 6 Dnr KS.2023.32

Ale i framtiden - ny vision

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Sara Botö, utvecklingsledare strategi och uppföljning och Alice Edepil som är
praktikant på strategi och uppföljning är båda involverade i arbetet med Ales
framtida vision.

Presentationsrunda namn och vilken föreningen ledamöterna representerar och
varför man är med och engagerad i rådet för funktionshindersfrågor.

Fråga som ställdes på mötet - vad är en vision?
- Ett önskemål hur det kan bli i framtiden.
- Höja nivån på det som är.
- Hur framtida Ale skulle kunna se ut.
- Vilka möjligheter vi har för att Ale kommun ska bli mer positivt.

Vision kan också beskrivas som ett framtida läge som ger energi. Hjälper till
att fatta beslut vid vägval exempelvis för politiker.

Sara Botö informerar om att visionsarbetet går till så att en politisk arbetsgrupp
en person från varje parti i kommunfullmäktige går ihop.

Information och synpunkter inhämtas från olika grupper av medborgare så som
föreningar, pensionärer, ungdomar, funktionshindersfrågor.

Visionen ska sedan gälla i åtta år.

Fråga som ställdes - Vad är vi stolta över i Ale år 2031?

Att vi kan ta oss in överallt, att alla kan se, höra och uppfatta hur det går att ta
sig in på olika platser. Att tillgänglighetsdatabasen fungerar. Att personer med
kognitiva funktionsnedsättningar vågar sig ut (och på förhand vet hur
exempelvis lokaler eller byggnader ser ut). Det är inte bara en viktig funktion
för medborgarna i Ale kommun att kunna använda sig av
tillgänglighetsdatabasen, men även för turismen och folk som kommer till Ale
från andra kommuner. Är en del i förenklingen av hela processen för Ale
kommun - alla medborgare ska ha tillgänglighet.

Att det är tryggt i kommunen, bra boende, arbete och sysselsättning , bostad åt
alla, att kommunens personal är utbildad, fin natur, idrottshallar och
föreningsliv- ska finnas fritid för alla, stöd och stöttning för de som hamnat

9(17)



PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

snett.

Samverkan mellan förvaltningar verksamheter och föreningar är viktigt för att
uppnå goda resultat. Personfokus är viktigt att se människan oavsett hur
gammal den är.

Den gamla visionen för Ale "lätt att leva" anses av rådet vara bränd och att den
inte står för hur samhället i Ale ser ut. Visionen bör innehålla nya ord som
symboliserar en dröm. "Lätt att leva" skulle inte säga oss något nytt. Ingen
skulle märka att det var nya idéer om samma ord skulle användas.

Sara Botö informerar om att arbetet med visionen nu är i den fasen att de
samlar in information under mars månad för att det sedan ska tas beslut i
kommunfullmäktige.

10(17)



PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 7 Dnr KS.2023.32

Förhållningssätt gentemot varandra

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Viktigt hur vi förhåller oss gentemot varandra och visar respekt gentemot
varandra.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 8 Dnr KS.2023.32

Arbetssätt i rådet

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Ordförande och en ledamot från intresseorganisationerna deltar på beredning
inför kommande sammanträde enligt roterande schema.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 9 Dnr KS.2023.32

Återkoppling språkstödsutbildning och språkombud

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Första omgången av språkombud är utbildade via Vård-och omsorgscollage i
samarbete med Lilla Edets kommun. Funktionsstöd i Ale kommun har nu tre
stycken färdigutbildade spårkombud och till hösten kommer nästa omgång av
språkombudsutbildning påbörjas.

Språkombudens roll innebär:
Har i uppdrag att stödja kollegor när det gäller språkutveckling. Det kan handla
om allt ifrån att hjälpa kollegor med frågor om vardaglig språkanvändning till
att stödja de som har ett annat modersmål än svenska i sin språkutveckling.

Arbetar för att göra hela arbetsplatsen språkutvecklande. Hur uppdraget
utformas diskuteras med ansvarig chef.

Syftet med språkombudsrollen är att ge arbetsplatserna bättre förutsättningar
att arbeta språkutvecklande såväl på en organisatorisk som på en individuell
nivå.

Det är en fördel om blivande språkombud också har någon annan handledande
eller pedagogisk roll, exempelvis som dokumentationsstödjare, handledare
eller reflektionsledare.

Socialförvaltningen kommer kontaktas för återkoppling längre fram i höst.

Fråga som uppkom under denna punkt är vad som gäller angående
hörselskador hur får de som har nedsatt hörsel hjälp med sitt språk?
Teckenspråk och döva hur arbetas det med det vad gällande språkstöd? Dessa
frågor får vidare utredas och återkopplas eventuellt på nästa möte.
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 10 Dnr KS.2023.32

Uppdatering information om hemsidan och

kommande workshop

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Brita Karlsson informerar om den information som Kristina Bilger som är
projektledare uppdaterar om att tidsplanen blir lite förskjuten mot plan. Det
kommer eventuellt kunna börja testas i maj. Anna Sivertsson är
delprojektledare för interna webben och Ivar Huntington är delprojektledare för
den externa webben. De kommer att ta kontakt med rådet när de kommit så
långt att det är dags för tester.

14(17)



PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 11 Dnr KS.2023.32

Aktiv fritid för funktionshindrade - Demensföreningars

avsaknad av fritidsaktiviteter

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

Btita Karlsson informerar om det svar hon fått från Taija Tuomilehto Holmberg
och Ulrika Johansson vilka aktinviter som finns är olika på olika boenden.
Aktiviteterna planeras tillsammans med brukarna som en grupp eller kan också
planeras som en enskild aktiviet. Det finns en variation vad gällande aktiviter
så som utflykter, dans, simning med mera. Fritidssysselsättningar är en del av
uppdraget på LSS boendena.

Frågan behöver behandlas och utvecklas vidare. Följdfråga om rollen
aktivitetssamordnare som tidigare har funnits fortfarande finns kvar?
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 12 Dnr KS.2023.32

Sammanträdestid för rådet för funktionshindersfrågor

december

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor beslutar anta förslag till sammanträdesdag.

Sammanfattning

Förslag till sammanträdesdag för 2023 för rådet för funktionshinder frågor:
Måndag 11 december
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PROTOKOLL
Rådet för funktionshinderfrågor
Sammanträdesdatum: 2023-03-13

Justerandes sign. Utdragsbestyrkande

RF § 13 Dnr KS.2023.32

Övriga frågor

Beslut

1. Rådet för funktionshinderfrågor noterar informationen.

Sammanfattning

En fråga som inte blev besvarad inför dagens sammanträde var brister i
bemötande av personalen på olika typer av boende. Kan ha viss
sammankoppling språkstöd och språkutbildning. Men kan också hanteras
separat.

Eventuellt återkomma med denna fråga på ett senare sammanträde.

I och med krigstider kan det vara bra om västtrafik förflyttar sin verksamhet
vad gällande färdtjänst i Moldavien.

Varje representerad förening i rådet för funktionshindersfrågor ska inkomma
med en fråga/synpunkt till Ale kommun.
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